
 

Lèxic  
 
Tanmateix / Així mateix 
 
No hem de confondre l'adverbi tanmateix amb la locució adverbial així mateix, ja 
que tenen un significat contrari. 

Tanmateix expressa que una cosa té lloc, malgrat allò que semblava oposar-s'hi, 
semblant a però, malgrat que, no obstant això: 

    No hi van assistir tots els membres de la Junta; tanmateix la reunió va ser molt útil. 

Així mateix vol dir 'de la mateixa manera', 'també', 'igualment': 

    El senyor Puig és regidor de Cultura; així mateix és regidor d'Esports i de Serveis 
Socials. 

 

Relatiu neutre 
 
La forma neutra del relatiu compost és la qual cosa (també podem utilitzar fet que, 
cosa que) i substitueix un antecedent global. 
     Les converses avancen força, la qual cosa ens fa pensar que arribaran a un     
     acord. 
   
És incorrecte utilitzar el que en comptes de cosa que o la qual cosa:  

Van tornar a guanyar les eleccions i, cosa que feia por als opositors, van implantar 
un nou sistema polític [i no pas el que]. 

  
El pronom on 
 
El relatiu on indica lloc i pot ser substituït per preposició + què o preposició + article 
+ qual. Si el sentit locatiu no és prou clar (és a dir que no és un lloc físic real, sinó 
que és figurat) o bé té un sentit temporal és preferible utilitzar en què o en el qual: 

Hi havia molta pols a la sala on s'han reunit [correcte perquè es refereix a un lloc 
real, físic]. 
Les regidories de l’Ajuntament han aprovat una proposta en què [o en la qual] es 
demanaven canvis [i no pas on]. 
Han estat quatre anys en què tot era nou [i no pas on]. 

  
A les frases en què apareix el relatiu on no s'ha de repetir el pronom feble hi: 
     Era un lloc on hi anaven molts visitants. 
    Era un lloc on anaven molts visitants. 

 

Gramàtica 
 
Els pronoms relatius (III) 
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Altres aspectes 
 
Majúscules i minúscules 
 
Els càrrecs i les formes de tractament genèric que precedeixen els noms propis 
s'escriuen sempre amb minúscula inicial: l'alcalde, la regidora, el conseller Cullell, 
mossèn Alcover, santa Marta, el rei Joan Carles, la magistrada Anna Rebull, el senyor 
Puig... 
  
Els tractaments protocol·laris s'escriuen amb majúscula inicial: Molt Honorable 
Senyora, Excel·lentíssim i Magnífic Senyor, Il·lustre Senyora...  
  
Els dies de la setmana i els mesos de l'any s'escriuen amb minúscula:  
    El proper dimecres hi haurà una reunió dels alcaldes de la comarca. 
    L'OAC romandrà tancada les tardes dels mesos de juliol i agost. 
 
Els documents acreditatius s’escriuen amb minúscula inicial: el document nacional 
d’identitat, el passaport, la cartilla de la Seguretat Social, la llicència fiscal, el 
carnet d’estudiant, el llibre de família, un diploma d’assistència i aprofitament, el 
títol de llicenciat en Matemàtiques... 
 
En els topònims urbans, s’escriu amb minúscula tant la designació genèrica que 
els acompanya com les abreviatures: el passeig de la Ribera, la ronda Nord, el 
carrer de Roger de Flor, el c. Roger de Flor, el barri del Bugarai... 
Aquesta designació genèrica, però, s’escriu amb majúscula inicial quan és usada 
absolutament com a nom de lloc: la Gran Via, la Rambla... 
                                                               

                                                         

El dimarts no agafis vaixell, no prenguis estat ni donis consell. 
Feina feta en diumenge, el dimoni se la menja. 
De porc i de senyor se n'ha de venir de mena. 
Fer cara de maig. 
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Webs d’interès 
 
 Optimot: http://optimot.gencat.cat.  
Cercaterm: http://www.termcat.cat/ca/Cercaterm. 
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